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Κανόνες ορθογραφίας – Ρήματα 
 
Κανόνες Παραδείγματα Εξαιρέσεις 

Τα ρήματα που τελειώνουν σε -ω 
γράφονται πάντα με ωμέγα. τρέχω, παίζω Δεν υπάρχουν 

Τα ρήματα που τελειώνουν σε -ίζω 
γράφονται με γιώτα. νομίζω, ελπίζω 

πρήζω, 
δακρύζω, 
αναβλύζω, 
γογγύζω, 
συγχύζω, 
σφύζω, 
κατακλύζω, 
κελαρύζω, 
αθροίζω, 
δανείζω 

Όταν στα ρήματα ταιριάζουν τα 
πρόσωπα εμείς - εσείς η κατάληξη 
γράφεται με έψιλον.  

(εσείς) τρέχετε, (εμείς) 
δανείζουμε Δεν υπάρχουν 

Κατάληξη σε -αι έχουν μόνο τα 
παθητικά ρήματα και μόνο στον 
Ενεστώτα, σ' όλα τα πρόσωπα εκτός 
από το α' και β' πληθυντικού  

κοιμάμαι, πλένονται 
 Δεν υπάρχουν 

Τα παθητικά ρήματα στον Ενεστώτα 
σε όλα τα πρόσωπα -εκτός του εμείς 
και εσείς- γράφονται στο τέλος με -αι  

φοβάμαι, ζαλίζομαι Δεν υπάρχουν 

Η κατάληξη των ρημάτων  σε -ει και -
εις γράφεται πάντα με έψιλον γιώτα 
(ει)  

τρέχει, διαβάζεις 
 

συνέβη, 
πληροί 

Τα ρήματα που τελειώνουν σε -εύω 
γράφονται με έψιλον ύψιλον (ευ)  

ψαρεύω, μαζεύω 
 

κλέβω, 
σέβομαι 

Τα ρήματα που τελειώνουν σε -αίνω 
γράφονται με -αι  

πηγαίνω, παθαίνω 
 

μένω, δένω, 
πλένω 

Οι καταλήξεις του αορίστου σε -ηκα, -
ήκες,-ηκε κτλ. γράφονται με ήτα (η)  μπήκα, βραχήκαμε Δεν υπάρχουν 

Τα ρήματα που τελειώνουν σε -έρνω 
γράφονται με έψιλον  φέρνω, δέρνω παίρνω 

Τα ρήματα που τελειώνουν σε -ώνω 
κρατούν το -ω πριν την κατάληξη σε 
όλους του τύπους.  

νυχτώνω, νυχτώνει, 
νύχτωσε Δεν υπάρχουν 

Τα ρήματα αφήνω, σβήνω, ψήνω, 
στήνω και τα σύνθετά τους γράφονται 
μα ήτα (η) 

 Δεν υπάρχουν 

Τα ρήματα δίνω, κρίνω, κλίνω, πίνω 
και τα σύνθετά τους γράφονται με 
γιώτα (ι)  

 Δεν υπάρχουν 

Τα ρήματα σε -άβω γράφονται με 
βήτα (β)  ράβω, ανάβω παύω, 

αναπαύω 
Τα ρήματα λύνω, ντύνω, οξύνω, 
μολύνω και φτύνω γράφονται με 
ύψιλον (υ)  

 Δεν υπάρχου 

Ο αόριστος των ενεργητικών κεντώ-κέντησα, μετρώ- Δεν υπάρχουν 
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οξύτονων ρημάτων σε -ησα γράφεται 
πάντα με ήτα (η)  

μέτρησα 

Η κατάληξη -ομαι των παθητικών 
ρημάτων γράφεται πάντα με όμικρον 
(ο)  

εργάζομαι, ξεκουράζομαι Δεν υπάρχουν 

Τα παροξύτονα ρήματα που 
τελειώνουν σε -λω γράφονται με δύο 
λλ (-λλω)  

αναβάλλω, καταστέλλω θέλω, οφείλω 

Τα παροξύτονα ενεργητικά ρήματα 
που σχηματίζουν τον αόριστο σε -σα, 
κρατάνε πριν από την κατάληξη το 
(ι,υ,ει,οι,η) που έχουν στον Ενεστώτα.  

(δωρίζω) δώρισα, 
(δακρύζω) δάκρυσα, 
(αφήνω) άφησα 

Δεν υπάρχουν 

Ο αόριστος σε -ωσα γράφεται με 
ωμέγα (ω)  έδωσα, άπλωσα άρμοσα, 

δέσποσα 
Τα ρήματα με χαρακτήρα π, β, φ, πτ, 
φτ, σχηματίζουν τη μετοχή σε -μμένος  

ρά(β)ω - ραμμένος, 
γρά(φ)ω - γραμμένος Δεν υπάρχουν 

Η κατάληξη -μένος ή -μμένος της 
μετοχής γράφεται πάντα με έψιλον (ε)  δεμένος, ραμμένος Δεν υπάρχουν 

Οι μετοχές σε -οντας γράφονται με 
όμικρον όταν είναι προπαροξύτονες 
και με ωμέγα (ω) όταν είναι 
παροξύτονες  

παίζοντας, γελώντας Δεν υπάρχουν 

Τα ρήματα σε -ιάζω γράφονται με 
γιώτα (ι)  αγκαλιάζω, νευριάζω 

αδειάζω, 
μοιάζω, 
μονοιάζω, 
νοιάζομαι, 
χρειάζομαι 

Ο αόριστος σε -ειλα ή -ειρα των 
ρημάτων  σε -έλνω και -έρνω 
γράφεται με έψιλον γιώτα (ει)  

(στέλνω) έστειλα, (γέρνω) 
έγειρα Δεν υπάρχουν 

Ο αόριστος σε -υνα των ρημάτων σε -
αίνω γράφεται με ύψιλον (υ)  βάρυνα, πάχυνα Δεν υπάρχουν 

Τα ρήματα που τελειώνουν σε -λλω 
σχηματίζουν το αοριστικό τους θέμα 
με ένα λάμδα (λ)  

αναβάλλω- ανέβαλα -έχω 
αναβάλει Δεν υπάρχουν 

Όσα ρήματα έχουν διπλό Ενεστώτα σε 
-ω και -ίζω, στον αόριστο παίρνουν 
την κατάληξη -ισα  

σκορπώ και σκορπίζω 
(=σκόρπισα), χαιρέτισα Δεν υπάρχουν 

Το αχώριστο μόριο "συν" μπροστά 
από λέξη που αρχίζει από "π, β, φ, και 
μ" , γίνεται "συμ"   

συν+μαθητής = 
συμμαθητής, 
συν+φωνώ=συμφωνώ 

Δεν υπάρχουν 

Στο αχώριστο μόριο "συν" το "ν" 
μπροστά από λέξη που αρχίζει από "κ, 
γ, χ" γίνεται "γ" ή χάνεται.   

συν+χαίρω=συγχαίρω, 
συν+χωριανός=συχωριανός Δεν υπάρχουν 

Το αχώριστο μόριο "συν" μπροστά 
από λέξη που αρχίζει από "λ"  γίνεται 
"συλ".   

συν+λόγος=σύλλογος, 
συλληπητήρια Δεν υπάρχουν 
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